
s výraznými ekologickými as-
pekty se zřetelem k požadované
a dosažené přátelskosti pracov-
ního prostředí.
■ Lávka pro cyklisty přes
řeku Vltavu v ulici E. Pitte-
ra, dodavatel JHP spol. s. r. o.,
investor statutární město České
Budějovice, autor Prof. Ing. Jiří Stráský, CSc.;
Ing. Jaroslav Baron, projekt ATELIER 8000
spol. s r.o.; Stráský Hustý a partneři s.r.o. 

Titul byl udělen za vytvoření dynamické,
ryze soudobé a výtvarně velmi působivé
mostní konstrukce se zřetelem k přívětivému
měřítku stavby. 

Dále byla udělena CENA PŘEDSEDY
SENÁTU PARLAMENTU ČR, kterou pře-
dal osobně MUDr. Přemysl Sobotka. Ocenění
získala rekonstrukce ve Frýdlandské ulici č. 183
a na nám. Dr. E. Beneše č. 184 a 468 v Liberci.
Dodavatelem je Integraf Liberec, a. s., inves-
torem statutární město Liberec a autory
architekti Jan Janďourek, Ladislav David
a Jana Medlíková. Ocenění bylo uděleno pří-
větivě sloužící stavbě pro veřejný zájem.

CENU PRIMÁTORA HLAVNÍHO
MĚSTA PRAHY za stavbu realizovanou na
jeho území získala rekonstrukce Hudebního
divadla v Karlíně, dodavatel Sdružení
Hudebního divadla Karlín, Metrostav
a. s. a Skanska CZ a. s., investor Hlavní
město Praha, autor akad. arch. Jindřich
Smetana a architekti Tomáš Kulík, Petr
Doležal a Petr Brožek. Cena byla udělena

za významný příspěvek ke
znovuoživení Karlína, při
němž šlo o citlivé propojení
původní a nové architektury. 

CENU STÁTNÍHO FON-
DU PRO ROZVOJ BY-
DLENÍ, který hodnotí úroveň
bytových staveb, obdržela

regenerace a nové nástavby obytných budov,
nové garáže a úpravy parterů v ulicích Kvě-
tinková, Pod Lipami – Praha 3. Dodavateli
jsou Arcus Růžička s. r. o., AG-Real s. r. o.
a Hochtief CZ a. s., PSO s. r. o., investor
městská část Praha 3, autoři akad. arch. Pavel
Hřebecký, architekt Alexandr Verner,
ing. Adéla Urbanová a Tomáš Pavlík. Cena
byla udělena za vzornou regeneraci a nástav-
by bytových domů.

Vypisovatelem soutěže Stavba roku byly
ABF – Nadace pro rozvoj architektury a stavi-
telství, Svaz podnikatelů ve stavebnictví
v ČR, Ministerstvo průmyslu a obchodu ČR
a časopis Stavitel společnosti Economia.
Letošní ročník vyhlášení prestižních ocenění
Stavba roku je už patnáctý, nyní se konal
poprvé u příležitosti 1. ročníku Dne stavitel-
ství a architektury. Tato akce se má stát tradi-
cí, celý projekt osobně podpořil předseda
Senátu Parlamentu ČR MUDr. Přemysl
Sobotka. Pořadatelem celého projektu je SIA
– Rada výstavby ČR a garanty Svaz podnika-
telů ve stavebnictví ČR a Česká komora auto-
rizovaných inženýrů a techniků činných ve
výstavbě. 

AKTUÁLNÍ  INFORMACE PRO ČLENY SPS V ČR ■ ř í jen 2007

Pět nositelů titulu Stavba roku 2007 bylo
vyhlášeno ve čtvrtek 11. října 2007
na slavnostním večeru v Betlémské kapli
u příležitosti prvního Dne stavitelství
a architektury. Kromě více než 500 hostů se
galavečera a předávání cen zúčastnili
předseda Senátu Parlamentu ČR Přemysl
Sobotka, vicepremiér vlády ČR Jiří Čunek,
ministr průmyslu a obchodu Martin Říman
a primátor Hlavního města Prahy
Pavel Bém. Večerem provázela Iva Kubel-
ková. Kromě vyhlášení soutěží čekal
všechny přítomné kulturní program a také
křest knihy, vydané k 15 letům Stavby roku.

Stavba roku
Do letošního ročníku soutěže Stavba roku
bylo přihlášeno 50 staveb, 27 z nich postoupi-
lo do 2. kola. Ohodnocení STAVBA ROKU
2007 získaly následující stavby:
■ Mandarin Oriental hotel Praha, doda-
vatel Metrostav a. s. a investor Karmelitská ho-
tel, s. r. o., autor projektu Architektonický ateli-
er Dům a město – sdružení architektů.

Titul byl udělen za ojediněle architekto-
nicky citlivou rekonstrukci nesourodého sou-
boru historických staveb, se zřetelem k nároč-
nosti nových stavebních vstupů. 
■ Arcidiecézní muzeum Olomouc,
druhá etapa, dodavatel Unistav a. s., inves-
tor Muzeum umění Olomouc, autor HŠH
Architekti, s. r. o. Titul byl udělen za vytvoře-
ní ojedinělého souboru staveb kulturního úče-
lu se zřetelem ke způsobu propojení historic-
kých a nových konstrukcí. 
■ Odbavovací terminál letiště Brno,
dodavatel sdružení firem Kaláb stavební fir-
ma s. r. o. a Přemysl Veselý stavební a inže-
nýrská činnost s. r. o., investor Jihomoravský
kraj, odbor regionálního rozvoje, autor Fa
Parolli, s. r. o. a Ing. arch. Petr Parolek, Ph.D. 

Titul byl udělen za vytvoření svébytného
architektonického díla symbolizujícího aero-
dynamičnost rychlého pohybu se zřetelem ke
konstrukčnímu řešení. 

Terminál obdržel i Cenu veřejnosti, hlaso-
vání se uskutečnilo na www.stavbaroku.cz od
11. září do 10. října. 
■ Nové ústředí ČSOB, dodavatel Skan-
ska CZ a. s., investor ČSOB, a. s. a autor AP
– Atelier, s. r. o. Titul byl udělen za vytvoření
nevšední a netradiční administrativní budovy

Den stavitelství a architektury poprvé
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Osobností stavitelství se stal Bořivoj Kačena
Cenu Osobnost stavitelství, kterou vypisuje SIA – Rada výstavby

ČR, pro rok 2007 převzal Bořivoj Kačena, předseda představenstva
společnosti Stavby silnic a železnic. Obdržel ji za celoživotní zásluhy
o rozvoj stavebnictví. Je současně držitelem titulu Manažer roku 2002
a od prezidenta Francie získal titul rytíře Řádu za národní zásluhy.

Další ocenění 
Byla předána také ocenění STAVEBNÍ FIRMA ROKU. Vypisovatelem

této soutěže je Svaz podnikatelů ve stavebnictví. V kategorii do 25 pracov-
níků ocenění získala Stavební společnost V&V Nový Jičín, spol. s r. o., kte-
rá je zaměřena na opravy panelových domů, výstavbu rodinných domů
a rekonstrukce objektů. V kategorii do 200 pracovníků cenu obdržela
STAVOS Brno, a. s., která vykazuje dynamiku rozvoje ve všech základních
ukazatelích a má mimo jiné osvědčení pro práci v jaderných elektrárnách.
SMP CZ, a. s. vyhrála v kategorii velká stavební firma s více jak 200
zaměstnanci. V loňském roce se jí podařilo zvýšit zisk o 75 procent. Stala se
dodavatelem prestižní zakázky rekonstrukce Karlova mostu. 

Den otevřených dveří
Stěžejní akce tohoto osvětového projektu, Den otevřených dveří na

stavbách, stavebních školách a projekčních kanceláří ČR, se uskutečnil

v sobotu 13. října. Zapojilo se do ní více než 170 institucí z celé republi-
ky, které lze vyhledat na stránkách www.ckait.cz nebo www.sps.cz.

Stavaři podpořili charitu
Organizátoři akce se rozhodli věnovat část finančních prostředků zís-

kaných od partnerů a sponzorů na obecně prospěšnou činnost. Na kon-
to Bariéry Nadace charty 77 byla určena částka ve výši 300 000 korun.
Bude použita na bezbariérové bydlení pro handicapované občany. 

Kulatý stůl s novináři
Součástí projektu Den stavitelství a architektury se stala 23. října

také diskuse odborníků se zástupci médií. Zúčastnění – Ing. Křeček
(SIA), Ing. Matyáš (SPS), Ing. Mach (ČKAIT), Ing. Štěpán (ČSSI),
Arch. Borák (ČKA), Arch. Haman (OA) a Ing. Fibiger (Nadace ABF) –
hovořili s novináři o společenské roli stavebnictví a jeho aktuálních pro-
blémech. „Procházíme obdobím úžasného rozvoje, přitom nemáme
partnera ve vládě,“ posteskl si Fibiger. Podle Matyáše, který přišel na
Kulatý stůl z jednání o novém organizačním schématu na ministerstvu
průmyslu a obchodu, bude ještě hůř. Za podstatné však považuje, že
v rámci SIA je vůle o těchto věcech hovořit a vyvinout tlak na odpověd-
ná místa. Kritice byly podrobeny nový stavební zákon, zákon o veřej-
ných zakázkách i absence technických specifikací ve výstavbě.

Z představenstva SPS v Luhačovicích
Třetí letošní jednání představenstva Svazu podnikatelů
ve stavebnictví v ČR se konalo dne 27. září 2007 v Luhačovicích.
Jednání řídil podle schváleného programu viceprezident
SPS Ing. arch. Zdeněk Klos.

Zprávu o činnosti Svazu a exekutivy od posledního jednání před-
stavenstva přednesl prezident SPS Ing. Václav Matyáš. Mezi hlavní
body zprávy patřilo financování investic ve státním rozpočtu na rok
2008, nedořešené financování programu „Panel“ v roce 2008, nedo-
statek kvalifikovaných pracovníků ve stavebnictví a jeho řešení
(učňovské školství, migrace), informace o schůzce s náměstkem
ministra MPO Ing. Hünerem o postavení stavebnictví na MPO,
informace o jednání s Hlavním německým svazem o kandidatuře na
příštího prezidenta FIEC. Prezident SPS si vyžádal od představen-
stva stanovisko k dovozu zahraničních pracovníků pro stavebnictví
a ke kandidatuře České republiky na funkci prezidenta FIEC v roce
2008. 

Představenstvo dále projednalo stav členské základny Svazu, prá-
ci krajských organizací SPS, hodnocení krajských manažerů, plateb-
ní morálku a další zaměření činnosti Svazu v krajích.

Představenstvo bylo seznámeno se stavem přípravy významných
akcí Svazu v letošním a příštím roce, mezi něž patří: 

Den stavitelství a architektury 2007 – společenský večer dne
11. října s vyhlášením výsledků Stavby roku, Stavební firmy roku (ve

Den stavitelství a architektury
zahájen v Senátu

Slavnostnímu ceremoniálu v Betlémské kapli
předcházelo přijetí zástupců organizací sdružených
v SIA – Radě výstavby a dalších hostů na půdě Sená-
tu Parlamentu ČR. Na osobní pozvání jeho předsedy
MUDr. Přemysla Sobotky se v prostorách Valdštejn-
ského paláce sešlo více než 100 vrcholných předsta-
vitelů oboru stavitelství, aby společně projekt oficiál-
ně zahájili. Úvodní slovo na setkání měl předseda
MUDr. Přemysl Sobotka, prezident Svazu podnikate-
lů ve stavebnictví Ing. Václav Matyáš a Ing. Pavel
Křeček, prezident SIA ČR – Rady výstavby.

třech kategoriích) a Osobnosti stavebnictví; Den otevřených dveří na
stavbách a ve školách dne 13. 10. 2007 ve všech regionech.

Strategie stavebnictví do roku 2015 – členové představenstva
obdrželi jako první hotový materiál, vernisáž bude rovněž na Dnu sta-
vitelství a architektury dne 11. října. Poté bude distribuován všem čle-
nům SPS a další odborné veřejnosti a médiím.

Fórum českého stavebnictví 2008 – bude realizováno jako jedno-
denní konference na téma „Strategie českého stavebnictví‘, předběžné
datum 5. března 2008 v Praze.

Stavební veletrhy Brno 2008 – náměstek generálního ředitele spo-
lečnosti Veletrhy Brno Ing. Pohl referoval o dosavadních jednáních
s největšími vystavovateli k postupné přeměně stavebního veletrhu
na investiční a umístění účastníků veletrhu URBIS (dodavatelé staveb,
kraje, města) do pavilonu B včetně nových služeb pro vystavovatele.
Jednání budou pokračovat společnou schůzkou všech zúčastněných.

Představenstvo projednalo přípravu valné hromady Svazu v příš-
tím roce. Předložený materiál, který komentoval prezident Svazu
Ing. Matyáš, obsahuje jak přípravu hlavních dokumentů, tak jednotli-
vé organizační kroky. Představenstvo vzalo materiál o přípravě VH na
vědomí a uložilo, aby bylo pravidelně informováno o plnění jednotli-
vých kroků.

V různém pak generální ředitel SPS Ing. Mašek informoval předsta-
venstvo, že Svaz připravuje dva programy, které lze financovat z fondů
EU – jde o možnost připomínkovat evropské normy a předpisy z oblasti
stavebnictví a poskytovat je stavební veřejnosti, a dále pak o výuku mist-
rů stavební výroby pro členské firmy Svazu.
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Tisková konference SPS 25. září v Praze

Pravidelná TK Svazu podnikatelů ve stavebnictví v ČR se zaměři-
la především ke třem tématům: K aktuálnímu vývoji stavebního odvět-
ví, Návrhu systému středního odborného (učňovského) školství ve sta-
vebnictví a financování staveb z veřejných zdrojů.

Výsledky roku 2007
I když v červenci poklesla stavební produkce meziročně o 1,7 %

(ve stálých cenách), od počátku roku vykazuje oproti srovnatelné-
mu období (měsíce 01 – 07) nárůst 9,9 %.

Podle předběžných výsledků to v konkrétních číslech znamená
44 mld. Kč v červenci a 164,5 mld. Kč za prvních 7 měsíců. 

Meziročně poklesly objemy stavebních prací téměř ve všech
směrech výstavby. Nárůst byl zaznamenán pouze u pozemního sta-
vitelství na nové výstavbě, rekonstrukcích a modernizacích a u sta-
vebních prací v zahraničí. 

Nová výstavba, rekonstrukce a modernizace zaznamenaly pokles
o 1,6 %, v tom pozemní stavitelství vzrostlo o 8,9 % a inženýrské
stavitelství kleslo o 15,5 %. U oprav a údržby stavební práce klesly
o 8,8 %. Stavební práce v zahraničí se zvýšily o 15,1 %.

Pokles stavební produkce v červenci byl ovlivněn zejména
poklesem na stavbách inženýrského stavitelství především z důvodu
vysoké srovnávací základny v roce 2006, zpožděním v přípravě
a financování nových inženýrských staveb a nedostatkem některých
pracovních profesí a také vybraných druhů stavebních materiálů.

V lednu až červenci dosáhla stavební výroba 264 482 mil. Kč,
tj. o 9,9 % více než ve stejném období minulého roku. Podniko-
vou základnu stavebnictví tvořilo 2 498 podniků s 20 a více zaměst-
nanci.

Průměrná nominální měsíční mzda zaměstnanců byla 22 253 Kč
a meziročně se zvýšila o 8,0 %. Reálná mzda vzrostla o 5,6 %.

Vzhledem k dostatečné zásobě práce, počtu a hodnotě stavebních
povolení i dosavadnímu průběhu za 7 měsíců lze očekávat meziroč-
ní nárůst stavební produkce v rozmezí 5–6 procent. Základním
předpokladem je zajištěnost přípravy a financování především u sta-
veb dopravní infrastruktury.

Návrh systému středního odborného 
(učňovského) školství ve stavebnictví

Otázka reprodukce pracovních sil je pro stavebnictví v součas-
né době jedna z nejnaléhavějších a již nyní je zřejmé, že její dlou-
hodobé neřešení je limitující pro kapacitu stavebnictví. Stejný pro-
blém vzniká postupně i v jiných výrobních odvětvích a souvisí
s otázkou vzdělávání v technických oborech, která je obecně pod-
ceňována.

Vysoká poptávka, vyvolaná nutností vyrovnat úroveň naší
republiky se zeměmi Evropské unie v oblasti dopravní infrastruk-
tury, bytové výstavby, ekologických staveb, oprav a rekonstrukcí,
nebude moci být uspokojena. Vážnost situace není v plném rozsa-
hu vnímána, i když na straně orgánů legislativy a samosprávy
zaznamenáváme určitý, nikoli však dostačující, posun.

Svaz podnikatelů ve stavebnictví v ČR zpracoval dokument
„Krize učňovského školství ve stavebnictví a návrh jejího řešení“,
jehož cílem je jednak v analytické části upozornit na kritický
vývoj zaměstnanosti ve stavebnictví, zejména však navrhnout vari-
anty řešení tohoto problému. Podrobně se věnuje zkušenostem
některých zemí EU, kde se daří tento problém řešit, rozebírá i stát-
ní politiku vzdělanostní struktury v ČR a stimulací zájmu o učeb-
ní obory. Zaměřuje se na možnosti zvýhodnění žáků, přihlášených
ke studiu, podílem zaměstnavatelů na odborné výuce a jejím pod-
mínkám. Navrhuje alternativní formy financování nákladů na
odbornou přípravu učňů a opatřením na straně zaměstnavatelů
i učilišť. 

Dokument byl rozeslán ministrům, hejtmanům, Odborovému
svazu Stavba. Ministryně školství byla požádána o schůzku, kde by
jí bylo možno osobně sdělit stanoviska SPS k této závažné proble-
matice i k zasílanému dokumentu, aby si SPS zajistil podporu i pří-
padná doporučení při prosazování předloženého návrhu ve vládě.

Státní rozpočet na rok 2008 a rozpočty Státního fondu
dopravní infrastruktury a Státního fondu rozvoje bydlení

Z důvodů úspory výdajů státního rozpočtu chce vláda od příštího
roku zrušit zhruba polovinu ze současného počtu programů podpor
bydlení. Mají být zrušeny až 150 tisícové úvěry mladým na rekon-
strukce a opravy bytů a domů, dotace obcím na výstavbu nájemních
bytů pro nízkopříjmové občany. Vláda nepočítá s poskytováním úvěrů
obcím na opravy a modernizace bytového fondu a hodlá zrušit také
dotace a výhodné úvěry na novou družstevní výstavbu. 

Státní fond rozvoje bydlení 
Požadujeme navýšení rozpočtovaných výdajů SFRB z 3,2 mld. Kč

o 2,2 mld. Kč, tj. celkem na 5,4 mld. Kč ( bez specifikace ) tak, jak to
bylo přislíbeno na jednáních s MMR. Je to nezbytné pro krytí výdajů
na program PANEL, tedy podporu rekonstrukcí panelových domů.

Potřeba tohoto navýšení je již minimalizována navrhovaným sníže-
ním výše státní podpory ze stávajících 4 na 2,5 procentního bodu (tedy
o 40 %). Představuje to snížení této výdajové položky rozpočtu pro
rok 2008 z původních 5 mld. Kč na 3,125 mld Kč.

V případě nepřijetí tohoto návrhu se program PANEL v roce 2008
de facto dostane pod hladinu 1 mld Kč, což znamená ukončení jeho
realizace již v měsíci dubnu roku 2008.

V této souvislosti upozorňujeme na dosud ještě neřešený návrh
změny letošního rozpočtu Fondu, kde návrh MMR požaduje navýšení
výdajového limitu o 2,8 mld. Kč. Nebude-li tato změna rozpočtu 2007
schválena, zvyšuje se o tuto částku potřeba prostředků v roce 2008.

Neřešení této potřeby znamená zastavení programu PANEL již
v letošním roce (1,5 mld. Kč dosud schválené částky této výdajové
položky pro rok 2007 byla k červnu letošního roku vyčerpána).

Vzhledem k tomu, že bytový fond v domech postavených panelo-
vou technologií tvoří přibližně třetinu celkového bytového fondu ČR,
znamenal by tento zásah podstatné zpomalení oprav a zhoršování stá-
vajícího stavu. Do konce roku 2006 byly úrokové dotace poskytnuty
pro rekonstrukce necelých 75 tisíc bytů.

Státní fond dopravní infrastruktury
Z předběžných údajů a stanovisek vlády k posílení výdajů na dobu-

dování dopravní infrastruktury a její údržbu je patrný zvyšující se trend
poskytovaných prostředků v jednotlivých letech. V roce 2008 by to
mělo být 83,4 mld. Kč, v dalších letech by se měla částka blížit 100 mld.
Kč, nebo je dokonce překračovat. Tato snaha o stabilizaci rozpočtů ale
musí být podepřena z hlediska územní přípravy, stavební společnosti jsou
připraveny svými kapacitami tyto zvýšené objemy realizovat.

ACO Stavební prvky tenisovým mistrem
Do osmifinále Finálové skupiny SPS RAKO TENIS CUP

2007 se 14. září probojovaly týmy Stavoizola (loni 3. místo),
Henkel CR (loni 4. místo), Mesingstav, Mejstřík (loňský vítěz
útěchy), Miko, Bytostav (loňský mistr), JMA a ACO. Do semifi-
nále postoupili Henkel, Mesingstav, Miko a ACO. Loňskému
mistru Bytostavu a také vítězi ročníků 2005 a 2004 obhajobu
přerušili mladíci z firmy Miko. Do osmifinále útěchové skupiny
se probojovaly týmy RAKO, Zakládání Group, Vodak Print, Sta-
vebniny Šťastný, RTS, Skanska, LB OBJECT a Drevykom.  
Finále:
1. místo: ACO Stavební prvky s.r.o., Přibyslav 
2. místo: HENKEL CR spol. s r.o., Praha
3. místo: MIKO Havlíčkův Brod s.r.o., Havlíčkův Brod
4. místo: MESINGstav s.r.o. , Brno
Útěcha:
1. místo: RAKO
2. místo: Skanska a.s., Praha
3. místo: VODAK Print s.r.o., Třebíč 
4. místo: DREVYKOM s.r.o., Třebíč

Martin PERTL
regionální manažer SPS, kraj Vysočina



Nebojte se certifikace

NSC spolu s ADMD pořádalo
v rámci doprovodného programu
veletrhu WOODTEC seminář,
který řešil problematiku certifi-
kace montovaných dřevěných
domů, které se mnozí výrobců

stále vyhýbají, i když by jim mohla přinést konkurenční výhodu..
Povinnosti certifikace, případně provedení posouzení shody, podléha-

jí výrobky uvedené v příloze nařízení vlády 163/2002 Sb. nebo výrobky,
na něž existuje harmonizovaná norma. Plnění zákona kontroluje Česká
obchodní inspekce a hrozící finanční sankce jsou poměrně vysoké, takže
pro menší firmy mohou znamenat i existenční hrozbu. Důvodů k včasné
certifikaci je ovšem více. Jde o preventivní vyřazení nekvalitních výrob-
ků, které by následně mohly snížit například bezpečnost a kvalitu stavby.
Zároveň přibývá zákazníků, kteří chtějí vidět certifikát kvality, protože
roste informovanost spotřebitelů o nebezpečích spojených s dřevěnými
výrobky obsahujícími formaldehyd apod. „Letos k nám téměř polovina
žadatelů o certifikaci přichází na impuls ze strany odběratelů, zatímco
v minulosti mezi důvody jednoznačně převažovaly požadavky kontrol-
ních orgánů,“ říká Jitka Beránková z Výzkumného a vývojového ústavu
dřevařského Praha. Proto se zvyšuje i zájem o certifikaci, která jde nad
rámec zákonem stanovených povinností. „Pro firmy je dobrovolná certi-
fikace zbraň v konkurenčním boji, kde výrobce ukazuje, že se neobává
prověření nezávislou osobou a že jeho výrobky splňují určité kvalitativní
a bezpečnostní požadavky,“ dodala vedoucí certifikačního orgánu. 

Procesu certifikace se podle jejích slov netřeba bát a v případě, že
výrobce připraví kvalitní technickou dokumentaci, ani netrvá dlouho.
Rozhodně však doporučila obracet se přímo na autorizované osoby,
jejichž seznam je k dispozici na webových stránkách Úřadu pro technic-
kou normalizaci. „Zajištění certifikace nabízejí i různé poradenské firmy,
které se potom stejně obracejí na nás, a je zbytečné platit další peníze za
zprostředkování,“ radí Beránková.
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Strategie stavebnictví do roku 2015 

V září skončila náročná práce na tvorbě dokumentu
STRATEGIE – vize českého stavebnictví do roku 2015. Proces pří-
pravy, aktualizace  programových záměrů a stanovení cílů Strate-
gie vychází především z podnětu podnikatelské sféry, reprezento-
vané Svazem podnikatelů ve stavebnictví. Tento záměr se podařilo
zrealizovat za plné podpory a součinnosti dalších orgánů a orga-
nizací zainteresovaných do problematiky stavebnictví. 

Pro stavebnictví, které je možno zařadit mezi rozvojové pilíře čes-
ké ekonomiky a které vytváří díla dlouhodobé životnosti a zajišťuje tak
kromě hmotného výrobního procesu i přínos kulturní a architektonic-
ký, je nastolení strategických problémů a volby jejich řešení včetně
vytýčení priorit nezbytným úkolem. Vyplývá to i z vazby stavebnictví
na řadu dalších odvětví a jeho multiplikačních účinků, které jsou
v předkládané strategii souhrnně vyhodnoceny. 

Situace rozvoje stavební výroby je od roku 2000 trvale příznivá.  Na
otázku, jak by se měla vyvíjet do roku 2015, se pokusili najít odpověď
autoři publikace. Kolektiv autorů byl tvořen specialisty různých profesí
a specializací jako jsou manageři, stavební inženýři, architekti ekono-
mové, specialisté z oblasti ekologie, techniky, technology a řady dalších
oborů.  Nebyla to jednoduchá úloha, protože v období permanentních
změn vnějšího prostředí nelze s jistotou prognózovat vývoj v poměrně
dlouhém časovém úseku. Je mnoho faktorů, které budou působit na čes-
kou ekonomiku a jejich dopady budou ovlivňovat stavebnictví. 

Předkládaný dokument vychází z analýzy vývoje a stavu hospo-
dářského a technického rozvoje  odvětví a charakteristik jeho slabých
a silných stránek i z analýzy jeho jednotlivých sektorů, z vývoje pod-
nikatelského prostředí, a to i v kontextu evropského stavebnictví.
Vytyčuje tendence v profilujících směrech výstavby, perspektivy

odvětví a jeho rozvojové šance. Bilancuje rozsáhlou poptávku, která
představuje velký zásobník práce, shrnuje možná rizika vývoje a sta-
novuje priority a cíle strategického rozvoje stavebnictví. Stavebnictví
přitom chápe a prezentuje v jeho širších souvislostech a návaznostech
zejména potom ve vazbě na urbanistiku a výstavbu. 

Snahou zpracovatelů bylo co nejpřesnější poznání a vymezení pří-
čin, trendů a možného budoucího vývoje odvětví, vytýčení jeho cílů,
priorit a nástrojů při jejich promítání do praktické politiky, ale i rizika
a možná ohrožení. Svým příspěvkem chtějí autoři podnítit trvalou
veřejnou diskusi o cílech a prioritách odvětví a způsobu jejich dosaže-
ní. Podnětem jsou i dokumenty Evropské unie, ke kterým se Česká
republika připojila, i příklady řady zemí Evropské unie, kde strategie
a strategické řízení mají významnou úlohu v systému správy země.

Autoři předkládají formulaci jednotlivých složek ovlivňujících fak-
tory dalšího rozvoje stavebnictví, které budou zdrojem námětů i pro
upřesnění dalšího zaměření aktivit odvětví jakožto celku i jeho jedno-
tlivých dílčích částí. Naznačují cesty k dosažení strategických cílů
a poskytují východiska a základní rámce pro vypracování programů
a způsobů jejich naplnění.  Strategie sleduje využití stávajících konku-
renčních výhod a jejich dalšího prohloubení při naplňování cílů a vizí
ve střednědobém i dlouhodobém horizontu v podmínkách tuzemského
a evropského stavebního trhu, přeměnu ve znalostní odvětví, respektu-
jícího zásady udržitelného rozvoje. 

Dokument není plánováním budoucnosti. Jeho smyslem je nachá-
zení optimálních způsobů realizace rozvoje odvětví při využití nabíze-
jících se rozvojových příležitostí, ale i uvědomění si možných rizik
a omezení. Publikace je určena těm, kteří se zajímají o stav stavebnic-
tví v kontextu vývoje české ekonomiky. 

Pracovní varianta prošla připomínkovým řízením jednak externích
spolupracovníků, ale i členů představenstva, jejichž podněty, připo-
mínky i názory byly do konečné podoby promítnuty.

Příprava na autorizaci

Institut vzdělávání SPS v ČR pod vedením ředitele Tomáše
Majtnera v září tohoto roku uspořádal již druhý běh přípravy na
autorizaci České komory autorizovaných inženýrů a techniků čin-
ných ve výstavbě. Tyto semináře navazují na výukový modul
vytvořený v rámci projektu
Další vzdělávání ve stavebnic-
tví, který byl Institutem vzdě-
lávání SPS úspěšně realizován
v předchozí době, a tím mimo
jiné fakticky vytvářejí trvalou
udržitelnost tohoto projektu.
Přípravný seminář se setkal
s obrovským zájmem stavební veřejnosti, počet přihlášených pře-
sáhl naše možnosti a bylo dokonce nutné ukončit registraci účast-
níků. To jistě svědčí o solidní práci zaměstnanců Institutu a vyso-
ké odbornosti a autoritě přednášejících. Další běh přípravy na
autorizaci ČKAIT chystá Institut vzdělávání SPS na dobu před
zimními zkouškami. Doufáme, že i tento termín se setká s podob-
ným zájmem. Dále v říjnu proběhl seminář na téma Koordinátor
BOZP na pracovišti, který také organizoval Institut, a který rov-
něž navazuje na výukový modul BOZP avšak s přihlédnutím
k aktualitám nového stavebního zákona. V rámci probíhajícího
projektu „Konkurenceschopnost“ jako jeden z jeho výstupů Insti-
tut vzdělávání uspořádá 25.10.2007 konferenci, kde vystoupí se
svými příspěvky zástupci státní i soukromé sféry, detaily k této
konferenci případní zájemci najdou na www.institutsps.cz, členo-
vé SPS v ČR budou obesláni infolinkou a ostatní veřejnost bude
oslovena elektronickou poštou.

Tomáš MAJTNER, DiS.

ředitel Institutu vzdělávání SPS v ČR
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